

Image not found or type unknown



Aron Menczer - an Austrian Janusz memorial plaque

in German:

Aron Menczer – ein österreichischer Janusz Korczak Gedenktafel

Project

Description

Until his deportation in 1942, Aron Menczer, “the Austrian Janusz Korczak” made a home for Jewish children and helped many to escape the country, passing up on many opportunities to leave himself. In September 1942 he was deported to Theresienstadt, where he worked as a teacher. On 24 August 1943, a transport of 1260 children arrived there. The children came from the Bialystok ghetto in Poland which had been dissolved by the Nazis, who murdered its population. The children were taken to Theresienstadt, where the inmates were forbidden to have any contact with them. Aron Menczer volunteered to look after them. Six weeks later, the children and their carers, including Aron Menczer, were deported to Auschwitz and murdered. The few surviving eyewitnesses remember Aron Menczer with huge gratitude. Aron Menczer, perhaps one of the few “righteous” in this world, is only remembered by a few people. The initiative of the Jewish theater Hamakom Nestroyhof intends to remedy this and help make people aware of this important part of Austrian contemporary history. Among other things, an honorary plaque will be mounted for Aron Menczer in Marc Aurel Straße 5 in the 1st District, the building where the school for Jewish children was situated.

in German:

Aron Menczer, "der österreichische Janusz Korczak", hat zur NS-Zeit in Wien bis zu seiner eigenen Deportation 1942 jüdischen Kindern ein zu Hause geschaffen und vielen geholfen das Land zu verlassen. Er selbst schlug in dieser Zeit mehrere Möglichkeiten, Österreich zu verlassen, aus. Im September 1942 wurde er nach Theresienstadt deportiert, wo er als Erzieher arbeitete. Am 24. August 1943 kam ein Transport mit 1260 Kindern dort an. Die Kinder kamen aus dem Ghetto Bialystok in Polen, welches von den Nazis aufgelöst und dessen Bevölkerung ermordet wurde. Die Kinder wurden nach Theresienstadt gebracht, wo den Insassen jeder Kontakt mit diesen Kindern verboten wurde. Aron Menczer meldete sich freiwillig zur Betreuung der Kinder. Sechs Wochen später wurden die Kinder zusammen mit ihren Betreuern, darunter Aron Menczer, nach Auschwitz gebracht und dort ermordet. Die wenigen noch lebenden Zeitzeugen erinnern sich an Aron Menczer mit großer Dankbarkeit. Aron Menczer, vielleicht einer der wenigen „Gerechten“ dieser Welt, ist heute noch wenigen Menschen in Erinnerung. Die Initiative des jüdischen Theaters Hamakom Nestroyhof soll diesem Abhilfe schaffen und helfen, diesen wichtigen Ausschnitt österreichischer Zeitgeschichte ins Bewusstsein der Menschen zu bringen. Dazu dient unter anderem, eine Ehrentafel für Aron Menczer in der Marc Aurelstrasse 5, im 1. Bezirk, dem Gebäude in dem sich die Schule für die jüdischen Kinder befand.

Applicant

Theater Transit

in German:

Theater Transit

Location

Austria | [show on map](#)

Approved

20 Dec 2011

Category

Memorial plaque

Type

Commemoration / remembrance

Funding

National Fund budget

Please note

The project contents and descriptions are based primarily on the submissions of the project applicants. These submissions are edited for publication and translated into English. Although it is subjected to rigorous checks, the National Fund does not guarantee the accuracy or completeness of the information provided.